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BR.0012.6.8.2022 

Protokół posiedzenia 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu  

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023 
w dniu 24 maja 2022 r., godz. 15.30 

w Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego 
Województwa Śląskiego, ul. Stanisława Chudoby 10 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa otworzyła posiedzenie Komisji, powitała 
gospodarzy posiedzenia oraz zebranych radnych i zaproponowała przyjęcie 
następującego porządku obrad: 

1) Działalność Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego. 

2) Sprawy bieżące. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięli: Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego 
Województwa Śląskiego Ewa Bijańska oraz pracownicy szkoły: Jolanta Jankowska i Anna 
Mercik. 

Ad 1) Działalność Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego 
Województwa Śląskiego.  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska przedstawiła informację dotyczącą funkcjonowania szkoły. 
Budynek, w którym jest zlokalizowana, , usytuowany w obrębie starego miasta w strefie 
ochrony konserwatorskiej został zaadaptowany na potrzeby prowadzenia działalności 
edukacyjnej. Kształcenie odbywa się w następujących kierunkach: technik usług 
kosmetycznych, technik farmaceutyczny, technik sterylizacji medycznej, technik 
masażysta, opiekun medyczny, opiekunka dziecięca, asystent osoby niepełnosprawnej, 
terapeuta zajęciowy. Szkoła uzyskuje wysoki poziom zdawalności egzaminów 
zawodowych. Oferta wychodzi naprzeciw potrzebom edukacyjnym i mogą z niej korzystać 
zarówno dorośli, jak i młodzież. Szkoła dysponuje bogatą bazą dydaktyczno-
wychowawczą, a także specjalistycznymi pracowniami (m.in.: pracownia technologii 
postaci leków, pracownia analizy leków, pracownia masażu, fizjoterapii, oraz sterylizacji 
medycznej). Prowadzona jest współpraca z firmami prywatnymi, przede wszystkim 
z firmami z branży kosmetycznej. W programie każdego kierunku jest nauka języka 
angielskiego.  Łączna liczba absolwentów to ok. 8200 osób.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, ilu słuchaczy aktualnie uczęszcza 
do szkoły. 

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska przekazała, że liczba słuchaczy maleje, aktualnie jest to 
76 osób, a było nawet 250. Większość pobierających edukację to kobiety, ze względu na 
największą popularność kierunków takich jak: kosmetyczka, technik farmacji, czy technik 
sterylizacji medycznej, obecnie to one są prowadzone. Kształcenie na kierunku technik 
farmacji trwa aktualnie ,  (w przypadku opiekuna medycznego 1,5 roku)więc często, 
zamiast nauki w Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego, chętni wybierają 
uczelnie wyższe.  

Radny Adam Michczyński zapytał, jakie są różnice pomiędzy opiekunem medycznym 
a asystentem osoby niepełnosprawnej.  
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Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że kierunek opiekun medyczny obejmuje 
swoim zakresem naukę czynności pielęgnacyjnych, wzbogaconą np. o pobieranie krwi. 
Absolwent tego kierunku może udzielać pomocy pielęgniarce. Na kierunku asystent osoby 
niepełnosprawnej więcej jest przedmiotów teoretycznych, oczywiście z elementami 
praktyki. Domy pomocy społecznej poszukują opiekunów medycznych. Zatrudnienie 
można znaleźć także w  szpitalach, stanowiąc odciążenie personelu pielęgniarskiego.  

Radny Adam Michczyński zapytał, czy pielęgniarstwo jest aktualnie kierunkiem 
studiów. 

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że tak i dodała, że opiekun medyczny posiada 
pewne pielęgniarskie umiejętności. Już ok. 100 osób ukończyło ten kierunek, jednak duża 
część absolwentówwiększość z nich wyjechała za granicę.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, ile kierunków kształcenia może 
zostać uruchomionych w Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego, aktualnie 
prowadzone są trzy.  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że chętni przyjmowani są na wszystkie 
dostępne kierunki, jednak w przypadku zbyt małej liczby osób, kierunek nie jest 
uruchamiany. W ofercie szkoły znajduje się aktualnie osiem kierunków, a działają trzy. 
Na nowy rok szkolny już zgłosiło się 15 osób chętnych na kierunek opiekun medyczny.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, jakie są powody braku chętnych na 
kierunki takie jak: opiekunka dziecięca, opiekun medyczny  czy asystent osoby 
niepełnosprawnej.  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że nie zna przyczyny, dziwi przede wszystkim 
brak chętnych na kierunek opiekunka dziecięca.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zauważyła, że problemem jest przede wszystkim 
wynagrodzenie takich pracowników, bo nie ma możliwości pokrywania z nich opłat na 
ZUS, a z drugiej strony, powinien być oblig wykształcenia. Obecnie każdy może zostać 
opiekunką dziecięcą.  

Radna Agnieszka Filipkowska zadała następujące pytania: 

1) problem z naborem na kierunek asystent osoby niepełnosprawnej jest efektem 
warunków pracy takich osób, które świadczą usługi na podstawie umowy–zlecenia, 
a praca nie zapewnia stabilności – w związku z powyższym, czy Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego współpracuje z Ośrodkiem Pomocy Społecznej, w jego 
strukturach brakuje asystentów osób niepełnosprawnych; 

2) Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego współpracuje z firmami, przede 
wszystkim z branży kosmetycznej, ale czy rozwój takich kontaktów następuje także 
na kierunku technik masażysta, czy jest on możliwy na kierunku asystent osoby 
niepełnosprawnej – w tych obszarach jest także wiele nowych, innowacyjnych 
rozwiązań; 

3) wielu absolwentów takich kierunków wyjeżdża do Niemiec, jest zapotrzebowanie na 
znajomość języka niemieckiego – czy w ofercie Centrum Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego jest nauka tego języka? 

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że ostatni słuchacz kierunku asystent osoby 
niepełnosprawnej ukończył edukację 10 lat temu, w tamtych czasach prowadzona była 
współpraca z Ośrodkiem Pomocy Społecznej. W zakresie kontaktów z firmami 
prywatnymi i wdrażania innowacji, to kierunek technik masażu nie jest już prowadzony 
od dwóch lat, ale na każdym z kierunków odbywają się szkolenia z profesjonalnymi 
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firmami, oferta jest wzbogacana, także w zakresie poznawania najnowszych technologii. 
Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego jest otwarte na potrzeby, jeżeli taka 
się pojawi, to nauka języka niemieckiego zostanie włączona do oferty. Minimalna liczba 
osób na kierunku to 20, a absolwenci kierunku opiekun medyczny znajdują zatrudnienie 
w szpitalu przy ul. Radiowej, wielu z nich pozostaje w Gliwicach.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zauważyła, że język angielski jest językiem 
europejskim i wiele fachowej literatury jest właśnie w tym języku.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, czy Centrum Kształcenia 
Zawodowego i Ustawicznego ma możliwość zorganizowania szybkiego kursu nauki 
języka.  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że takie kursy mogą być  zorganizowane.  

Radna Agnieszka Filipkowska zauważyła, że istotne jest, aby dostępne były także 
krótkie kursy przeszkalające w zakresie usług asystenckich dla osoby niepełnosprawnej.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, czy podobne powody, jak 
w przypadku asystenta osoby niepełnosprawnej, są źródłem braku chętnych na kierunku 
opiekun medyczny .  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że tak.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zauważyła, że możliwość prowadzenia 
szybkich kursów przeszkalających to możliwość uzupełnienia potrzeb rynkowych.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała, czy Centrum Kształcenia Zawodowego 
i Ustawicznego prowadzi także usługi komercyjne.  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że nie prowadzą takich usług.  

Radny Stanisław Kubit zapytał, ile trwa edukacja w kierunku opiekuna osoby starszej 
i zauważył, że szansą jest organizacja szybkiego kursu w tym zakresie, nawet płatnego.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zauważyła, że za edukację w Centrum 
Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa Śląskiego nie można pobierać 
opłaty.  

Radny Adam Michczyński zgodził się, że możliwe jest, że pojawiliby się chętni na kurs, 
który po prostu nauczy opieki nad osobą starszą.  

Dyrektor Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego Województwa 
Śląskiego Ewa Bijańska odpowiedziała, że szkoła monitoruje potrzeby i dostosowuje do 
nich swoją ofertę.  

Brak kolejnych pytań ze strony członków Komisji. 

Ad 2) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 

a) Informacja dotycząca środków przeznaczonych na działania kulturalne w ramach 
otwartych konkursów ofert i małych grantów (w zał.) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

b) Korekta informacji o stanie mienia jednostki samorządu terytorialnego na dzień 
31 grudnia 2021 r. (w aktach sprawy BR.0012.16.7.2022) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 
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c) Opinia prawna w sprawie zakazu palenia papierosów na plaży na terenie Ośrodka 
Wypoczynkowego Czechowice (w aktach sprawy BR.0012.6.6.2022) – Komisja 
przyjęła do wiadomości.  

d) Sprawozdanie z działalności Ośrodka Pomocy Społecznej za 2021 r. (w zał.) – 
Komisja przyjęła do wiadomości. 

e) Sprawozdanie finansowe miasta Gliwice wraz ze sprawozdaniem niezależnego 
biegłego rewidenta (w aktach sesji Rady Miasta z dnia 8 czerwca 2022 r.) – Komisja 
przyjęła do wiadomości. 

(***) 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przekazała, że pojawił się pomysł 
przygotowania przez Komisję projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zakazu palenia 
i strefy wolnej od dymu tytoniowego na plaży znajdującej się na terenie Ośrodka 
Wypoczynkowego Czechowice oraz przedstawiła brzmienie proponowanego projektu 
uchwały. 

Członkowie Komisji przedstawili swoje uwagi do uzasadnienia projektu uchwały. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, kto z członków Komisji jest za 
przyjęciem projektu uchwały w sprawie ustalenia na plaży znajdującej się na terenie 
Ośrodka Wypoczynkowego Czechowice strefy wolnej od dymu tytoniowego, pary 
z papierosów elektronicznych i substancji uwalnianych za pomocą nowatorskiego wyrobu 
tytoniowego wraz z uwagami członków Komisji oraz przekazaniem go do 
Przewodniczącego Rady Miasta, z prośbą o ujęcie w porządku obrad najbliższej sesji Rady 
Miasta. 

Wynik głosowania: 7 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja przyjęła 
projekt uchwały. 

(***) 

Komisja przyjęła protokół posiedzenia, które odbyło się 8 marca 2022 r. 

(***) 

Kolejne posiedzenie odbędzie się 7 czerwca 2022 r., godz. 15.00, siedziba Państwowej 
Szkoły Muzycznej I i II Stopnia, ul. Ziemowita 12. Tematyka posiedzenia: podsumowanie 
modernizacji obiektu; sprawy bieżące. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Katarzyna Golonka 
Przewodnicząca Komisji 

Edukacji, Kultury i Sportu 

(-) Krystyna Sowa 
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